
» زن«  در سبك زندگي ايراني اسلامي در هر 
نقشي كه باشد،  مادر،  همسر،  خواهر يا دختر 
محور خانواده اس�ت و جايگاه�ي ويژه دارد، 
اما تغييرات سبك زندگي و عواملي همچون 
مس�ائل فقر و چالش هاي اقتصادي يا اعتياد 
و آس�يب هاي اجتماعي ديگر موجب ش�ده 
اس�ت تا خش�ونت پيدا و پنهان�ي عليه زنان 
در كش�ور ما هم پديدار ش�ود؛ خشونتي كه 
در نهايت موجب ش�د تا در راس�تاي حمايت 
از زنان و حماي�ت از كيان خان�واده لايحه اي 
تقديم مجلس شوراي اس�لامي شود »لايحه 
منع خش�ونت عليه زنان«، ام�ا اين لايحه در 
بن بس�ت جرم انگاري وس�يع گرفتار مانده و 
همين ماجراي جرم انگاري وس�يع آن هم در 
ش�رايطي كه قوه قضائيه در پي مجازات هاي 
جايگزين حب�س و كاهش جمعي�ت كيفري 
در كشور اس�ت، موجب شده تا اصل ماجراي 
»تأمين امنيت زنان در برابر خشونت« هم روي 
زمين بماند. از سوي ديگر با نگاهي منطقي به 
اجرايي ش�دن اين لايحه مي توان به روشني 
دريافت   مجازات حبس ب�راي مردي كه عليه 
همسرش متوسل به خشونت شده هيچ گرهي 

از كار خانواده باز نخواه�د كرد و چنين كاري 
ممكن اس�ت كيان خانواده را با آس�يب هاي 
جدي تري همچون جدايي مواجه كند. چنين 
موضوعاتي اس�ت كه منجر به درجا زدن اين 
لايحه و بن بس�ت هاي حقوقي آن شده است. 
تدوين لايح��ه تأمي��ن امنيت زن��ان در برابر 
خش��ونت در دولت نهم ص��ورت گرفت، ولي 
در بررس��ي ب��ه دلي��ل قضايي ب��ودن، لايحه 
عودت داده شد. اش��رف گرامي زادگان، مشاور 
حقوقي و پارلماني معاونت امور زنان و خانواده 
رئيس جمهور مي گويد: تا مدتي اين پيش نويس 
مسكوت ماند تا اينكه در دولت يازدهم مقرر شد 
لوايح باقيمانده مجدد مورد بازنگري و اصلاح 
قرار گيرد ك��ه يكي از آن لواي��ح لايحه تأمين 
امنيت زنان در برابر خشونت بود، لذا با دعوت 
از گروه مطالعاتي متن مذكور، متن پيش نويس 
مجدداً اصلاح و بازنگري ش��د و در اين فاصله 
كارشناس��ان ديگري نيز به جمع پيوستند و 
در نهايت آنچه مورد تأيي��د معاونت امور زنان 
و خانواده ق��رار گرفت به دولت تقديم ش��د و 
كميسيون لوايح دولت به جهت قضايي بودن 

لايحه را به قوه قضائيه ارائه كرد. 

    تعريف 20 ج�رم جديد به بهانه حمايت 
از خانواده 

بنا به تأكيد ذبي��ح الله خدائيان، معاون حقوقي 
قوه قضائيه لايحه   پيش��نهادي منع خش��ونت 
خانگي عليه زنان كه نتيجه نزديك به سه سال 
تلاش مس��تمر جمعي از وكلا و فعالان مدني 
است، به طور متوسط بيش از ۲۰ جرم جديد را 
جرم انگاري كرده است. از سوي ديگر از آنجا كه 
اصطلاحات و واژه ها در مواد مختلف اين لايحه 
چند پهلو، قابل تفس��ير و پردامنه هستند، لذا 
مصاديق آن بسيار زياد است. به عنوان مثال از 
دل اصطلاح »خشونت رواني« مي توان بيش از 

دهها عنوان مجرمانه استخراج كرد. 
آنطور كه معاون حقوقي قوه قضائيه مي گويد: 
در اين لايحه ان��واع خش��ونت ها تحت عنوان 
خش��ونت اجتماعي، اقتص��ادي و رواني ذكر و 
س��پس تأكيد شده اس��ت كه اگر موردي ذيل 
هيچ يك از اين موارد نگنجيد، به قاضي اختيار 
داده مي شود كه هر شخص را هر گونه كه تمايل 

دارد مجازات كند. 
اين مقام قضاي��ي در ادامه به تش��ريح ايرادات 
شكلي و ماهوي لايحه مي پردازد: برخي ديگر 

از مصاديق اي��ن تعريف تا كن��ون جرم انگاري 
نشده و البته در اين لايحه نيز تعريف مشخص، 
معين و محدودي از آن ارائه نشده است مانند  
»تحت نظر گرفتن زن جرم است« كه با توجه به 
اينكه عمل »تحت نظر گرفتن« تعريف و تحديد 
نشده است؛ اين امر مي تواند بحث امنيت اعضاي 
خانواده و حفظ و صيانت از خانواده را به چالش 
بكش��اند. معاون حقوقي قوه قضائيه با تأكيد بر 
اينكه اين قوه با لايحه پيشنهادي دولت مبني 
بر منع خشونت عليه زنان مخالفت نكرده است، 
تصريح مي كند: اين لايحه به صورت فوق العاده 

در حال بررسي است. 
    خواندن فاتحه خانواده با حبس مرد

ماهرو غديري، عضو هيئت علمي دانشگاه شهيد 
بهشتي و استاد علم حقوق خشونت عليه زنان 
را بحث بس��يار پيچيده اي مي داند و مي گويد: 
اينكه فقط بخواهيم با ابزار يكس��ري ضمانت 
اجرايي را براي جلوگيري از خشونت عليه زنان 
قوت دهيم، نمي توانيم چندان موفق باشيم. در 
كشورهاي غربي هم با توجه به سياستگذاري ها 
همچنان خشونت وجود دارد. وي درباره اينكه 
آيا حبس بهترين راه حل براي مرد خش��ونتگر 
اس��ت يا نه، معتقد است: پيش��گيري بهترين 
راهكار اس��ت و همه اين موارد بايد به ش��كل 
متناسب پيش برود؛ اگر براي مردي كه مرتكب 
خشونت مي ش��ود حبس ببريم بايد فاتحه آن 
خانواده را خوان��د و بدترين ش��كل آن طلاق 

است. 
اين اس��تاد حقوق خانواده نكته بعدي زنداني 
كردن همسر را از هم پاشيده شدن يك خانواده 
برمي شمارد و مي افزايد: اين در وهله نخست، 
لطمه اصل��ي به زن و س��پس به فرزن��دان آن 
خانواده وارد مي كند، چ��ون آن خانم تا وقتي 
با همس��رش زندگي مي كند و از سوي همسر 
مورد خشونت واقع مي شود، در حقيقت تحت 
خش��ونت يك نفر اس��ت، اما وقتي همسر او را 
روانه زندان و بدين ص��ورت آن دو را از هم جدا 
مي كنيم، آن زن را تحت خش��ونت هزاران نفر 
ديگر قرار مي دهيم. اگرچه در زندگي اين زوج، 
خشونت مشاهده مي شود، اما اين زن گاهي در 
كنار همسرش امنيت و آسايشي هم داشته كه 
با حبس كردن شوهر، زن با هزار مشكل رواني و 

خانوادگي و عدم حمايت باقي مي ماند. 
منع خشونت يا افزودن انواع تازه اي از خشونت 
عليه زنان؟! اين اصلي ترين س��ؤالي اس��ت كه 
در برابر لايحه به ظاهر حمايتي منع خش��ونت 
عليه زنان ق��رار مي گيرد و پاس��خش چندان 

مبهم نيست. 
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»دستمال«هایمترومعتادمیکند!

 قطع درمان ۷ هزار بيمار

داروي۶۰هزارتومانيبهيكباره۶۰۰هزارتومانشد

سخنگوي ستاد مبارزه با مواد مخدر: ماده مخدر دستمال با قيمت هزار تومان دهها برابر حشيش اعتيادآور است

تحميل خشونت هاي تازه بر زنان به نام منع خشونت!
20 جرم جديد به بهانه حمايت از خانواده به مجموعه قوانين كيفري ايران افزوده شده و اجرايي شدن لايحه 

حمايت از زنان را به بن بست كشانده است

خبر چند هفت�ه اخير ش�بكه هاي اجتماعي 
و مج�ازي مبن�ي ب�ر خريد و ف�روش مخدر 
»دستمال« سرانجام از سوي سخنگوي ستاد 
مبارزه با مواد مخدر تأييد شد. ماده مخدري 
كه گفته مي ش�ود خطرات و ع�وارض مخدر 
صنعتي NPSآن دهها برابر بيشتر از حشيش 
اس�ت و اثرات تخريبي آن هم بالاتر اس�ت. 
 تغيير ماهيت مواد مخدر صنعتي و شكل و الگوي 
مصرف آن هرازگاه��ي در جامعه ش��يوع يافته 
و اين چرخ��ه همچنان در حال تكرار اس��ت. به 
دنبال انتش��ار اخباري مبني بر ف��روش و توزيع 
دس��تمال هاي اعتيادآور در مترو با قيمت هزار 
تومان در ش��بكه هاي اجتماعي سرانجام منابع 
مطلع با ارائه توضيحاتي خبر توزيع دستمال هاي 

اعتيادآور را تأييد كردند. 
 در اين زمينه، سخنگوي ستاد مبارزه با مواد مخدر 
درباره مخدر جدي��دي تحت عنوان دس��تمال 
اظهارك��رد: آنچه در فضاي مجازي و س��ايت ها 
منتش��ر ش��ده حكايت از نوعي مواد روانگردان 
جديد درگروه NPSها يا نيوسايكو اسيدها دارد 
كه به نام دستمال مشهور شده است.  پرويز افشار 
با بيان اينكه عمده تركيب��ات اين مواد صنعتي 
جديد تركيبات محركي است، اظهار كرد: اثرات 
اين مواد نيز از اثرات محرك هاي قديمي تر مانند 

آمفتامين ها و متافتامين ها بيشتر است و اثرات 
تخريبي آن هم بالاتر اس��ت. به گفته سخنگوي 
س��تاد مبارزه با مواد مخدر، بررس��ي ها نش��ان 
مي دهد كه اين مواد از دس��ته كانابينوئيدهاي 
صنعتي اس��ت؛ موادي كه از نظر ساختار شبيه 
ماري جوانا اس��ت، اما مانن��د ماري جوانا، علف، 
گرس و حشيش كاشتني نيس��ت، بلكه موادي 

اس��ت كه در آزمايشگاه سنتز مي ش��ود و اثرات 
توهم زايي و تخريبش از حش��يش خيلي بيشتر 
اس��ت و اثرات تخريبي اش هم ش��ديدتر است.  
افش��ار با بيان اينكه در حال حاضر اين مواد در 
اندازه اي نيس��ت كه اندازه حش��يش فراگيري 
داشته باشد، تصريح كرد: اما آينده تغيير الگوي 
مصرف در دنيا بيش��تر به سمت و سوي اين مواد 

اس��ت و مردم بايد در جريان باشند اين مواد در 
قالب دستمال، قرص و اس��پري عرضه مي شود 
و حتي ممكن است اين مواد در آينده بيشتر در 
قالب عطريات و بخور مصرف شود كه بايد مراقب 
اينها باشيم.  وي راجع به آمار كشفيات اين مواد 
نيز گفت: كش��فيات تجاري نداشتيم اما در حد 
مصرف شخصي يا كمي بيشتر از آن بوده است. 
افشار در مورد اينكه آيا مدت زمان تعيين شده 
براي مرگ افراد پس از مصرف اين مواد صحيح 
است يا خير؟ گفت: شواهدي در خصوص اينكه 
طي شش ماه يا يك س��ال فرد را از پا مي اندازد، 
وجود ندارد، ام��ا معمولا اين م��واد اثرات توهم 
زايي شديد دارند و هرچه مقدار مصرفش بيشتر 
باش��د، توهم بيش��تر خواهد بود و در بلند مدت 
بدبيني   را به فرد اضافه مي كند.  سخنگوي ستاد 
مبارزه با مواد مخدر با بيان اينكه NPSها بسيار 
خطرناكند، افزود: اين مواد ممكن اس��ت حتي 
با يك بار مصرف، اعتياد ايج��اد كنند و مطلقا از 
مصرف آن پرهيز شود. ان پي اس ها ممكن است 
هرنوعي داشته باش��د، مصرفي، تزريقي و. . . اما 
اين نوع كه تحت نام دستمال ديده شده به وسيله 
سيگار مصرف مي شود. مواد مخدر صنعتي هر روز 
چهره جديدي به خود مي گيرد، اما ظاهراً خبري 

از مبارزه جدي با اين مواد مخدر نيست. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

اظهارات اخير وزير مسكن در فضاي مجازي بازتاب وسيعي داشته است. 
اينها نمونه هايي از واكنش هاي كاربران فضاي مجازي است. 

اين سخن از كيست؟
نمي توانيم قيوميت مردم در بازسازي و ايجاد اسكان موقت را بر عهده 

بگيريم! 
* اين هم از توييت فاميل دور: اين همه ت��لاش كرديم، توييت زديم، 
هزينه داديم سازمان عباسكو تأسيس كرديم كه آخوندي رو پيدا كنيم 
كه بعدش بياد بگه ما قيم مردم نيستيم؟ همون بهتر كه يه جايي گم 

ميشدي حداقل بدونيم وزير برند مسكن نداريم. 
* س��يد مصطفي توييت كرد: كاش يك رئيس جمهوري داشتيم كه 
يك ماه همه هيئت دولتش را با خانواده مي برد كرمانش��اه در چادر ها 
زندگي كنند و همان جا هم جلساتشان رو برگزار كنند. يقيناً دردشان را 

كه درك مي كردند، نمي گفتند ما قيم مردم نيستيم. 

* رئيس جمه��ور كره جنوبي در حال حمل س��يني ناهارش به داخل 
استاديوم شهر زلزله زده پوهانگ در ديدار با خانواده هاي زلزله زده. 

* هاني هاشمي توييت كرد: علي بانگي، مسئول پروژه  و وب سايت هاي 
»روحاني س��نج، ديدبان مجلس، ميدون، اطلس قواني��ن اينترنتي، 
پس كوچه، خوندي، داده، گفت وگوي سايبري ايران، برنامه سايبرياري 
ايران« به اتهام تجاوز در كانادا بازداشت شد ! اپوزيسيوني كه بيرونش 

مردم فريب و براندازانه است داخلش همين قدر كرم خورده است. 

 بحران »خودساخته« آب 
جاده صاف كن واردات محصولات كشاورزي

ماجراي بحران سازي درباره آب شايد با هدف لاپوشاني بحران مديريت 
منابع يا اهداف پشت پرده ديگري نظير كشت محصولات تراريخته يا 

مجوز براي واردات محصولات كشاورزي همچنان ادامه دارد. 
روز گذشته هم مجيد سياري، معاون برنامه ريزي و امور اقتصادي شركت 
مديريت منابع آب ايران در سومين روز از نشست توسعه همكاري هاي 
محيط زيستي ايران و اتحاديه اروپا با بيان اينكه كشاورزي بزرگ ترين 
بخش مصرف كننده آب در ايران است، اظهار كرد: اين در حالي است 

كه بهره وري اين بخش پايين و در حدود ۴۰ درصد است. 
اين مقام مسئول ادامه داد: اين موضوع نشان دهنده اهميت برنامه ريزي 
و اس��تفاده از اقدام هايي همچون كش��اورزي گلخانه اي براي افزايش 

بهره وري در بخش كشاورزي است. 
معاون برنامه ريزي و امور اقتصادي شركت مديريت منابع آب ايران از 
تعرفه و قيمت آب در ايران نيز انتقاد كرد و گفت: به طور نمونه مي توانيم 
بگوييم در بخش كشاورزي هيچ هزينه اي براي آب پرداخت نمي شود 
و از اين رو موضوع اصلاح الگوي مصرف و استفاده بهينه از آب نيز مورد 

توجه و اهميت قرار نمي گيرد. 
س��ياري ادامه داد: در موضوع چاه هاي آب نيز با دو معضل برداشت از 
آب هاي زيرزميني در چاه هاي غيرمجاز و برداشت بيش از ظرفيت مجاز 

در چاه هاي مجاز رو به  رو هستيم. 
كاوه مدني، معاون آموزش و پژوهش سازمان حفاظت محيط زيست هم 
در اين نشست همچون س��ياري سياست رئيس تازه سازمان حفاظت   
محيط زيست را پي گرفت و گفت: حدود ۳۰درصد جمعيت شاغل كشور 
در بخش كشاورزي فعال هستند و بنابراين براي توسعه اشتغال و اقتصاد 

باز هم ناچار به فشار بر بخش آب هستيم. 
معاون سازمان حفاظت محيط زيس��ت، بخش هاي مختلف همچون 
اقتصاد و كش��اورزي را از جمله حوزه هاي مؤثر در بخش آب دانست و 
افزود: حوزه كشاورزي يكي از اصلي ترين مصرف كنندگان آب در ايران 
است، اما پرسش اين است آيا با توجه به موضوع امنيت غذايي و فشار بر 

ايران در اين حوزه، مي توان كشاورزي را تعطيل كرد. 
مدني خاطر نشان كرد: اگرچه بخش كشاورزي در حدود ۹۰ درصد آب 
را مصرف مي كند، اما در كاليفرنيا نيز ۸۰ درصد آب در بخش كشاورزي 
مصرف مي شود، پس آنچه چالش پيش روي ايران است عدم جمعيت 

شاغل در بخش كشاورزي با مصرف آب در اين بخش است. 
در برابر چنين اظهاراتي كه نمونه مشابهش را بارها از زبان رئيس سازمان 
حفاظت محيط زيست شنيده ايم،  محمد درويش، مدير كل مستعفي دفتر 
آموزش  و مشاركت هاي مردمي سازمان حفاظت محيط زيست معتقد 
است ايران با بحران آب مواجه نيست، بلكه معضل اصلي ايران فرونشست 
زمين است.  اين كارشناس با طرح بدترين س��ناريوي ممكن در مورد 
وضعيت آب ايران مي افزايد: بدترين حالت اين است كه هم اكنون ۸۸ 
ميليارد مكعب آب قابل استحصال در يك سال داريم. اين ميزان در يك 
دهه پيش ۱۳۰ميليارد متر مكعب بوده اس��ت. به گفته درويش ميزان 
 آبي كه ۸۰ ميليون ايراني نياز دارد حدود ۸ ميليارد متر مكعب اس��ت؛ 
 يعني كمتر از ۱۰درصد از كل آب نياز اس��ت تا ايرانيان دچار مش��كل 
تشنگي نشوند. وي با اشاره به اينكه 7/۲6 ميليارد مترمكعب از آبي كه 
در اختيار كشاورزي قرار مي گيرد به ضايعات تبديل مي شود، مي افزايد: 
ميزان ضايعات آب كشاورزي ما شش برابر اس��تاندارد است و اين رقم 

بيش از سه برابر كل آب شرب مورد نياز ۸۰ ميليون ايراني است. 
فاطمه ظفرنژاد، پژوهشگر حوزه آب و توس��عه پايدار هم با بيان اينكه 
برخي افراد هياهوي سياسي در مس��ئله آب راه انداخته اند، مي گويد: 
برخي افراد مس��ئله بحران آب را به كش��اورزي گره زده اند و آن را در 
اذهان عمومي به هم ربط داده اند، در حالي كه مشكلات حوزه آب ناشي 
از مديريتي ناسازگار و ناصحيح است. اين پژوهشگر حوزه آب و توسعه 
تصريح مي كند: در سال هاي گذشته برخي مسئولان اذعان داشتند كه 
۹۰ درصد آب را كش��اورزان مصرف مي كنند، در حالي كه پس از آزاد 
شدن دسترسي عموم به آمار سدها، روشن شد كه حدود ۴۰درصد از 
آب ها در پشت سدها جمع مي شود و عمدتاً به شهرها انتقال مي يابد؛ 
در حقيقت كشاورزان نزديك به 6۰ درصد آب را بهره گيري مي كنند. 
ظفر نژاد تصريح مي كند: وقتي ۴۰درصد منابع آبي ما پشت سدها و براي 
انتقال به شهرها جمع آوري شده و به سمت كلانشهرهاي مصرف زده 
س��وق مي يابد، طبيعي است كه كشاورزي و روس��تاهاي كشور دچار 
بحران مي شود.  با عنايت به اظهار نظرهاي فوق به نظر مي رسد هر چند 
نمي توان منكر چالش هاي آبي و خشكسالي در كشور شد، اما روي ديگر 
اين ماجرا جور كردن بهانه با بحران سازي درباره آب براي توجيه واردات 

بيشتر محصولات كشاورزي است. 

کبری فرشچی

  گزارش  2

  سلامت

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

  درپي نپرداختن ديون تأمين اجتماعي از س��وي شهرداري تهران، 
معاون بيمه اي سازمان تأمين اجتماعي گفت: شهرداري تهران ۴7۰ 
ميليارد تومان تا سال ۹۴ به سازمان تأمين اجتماعي بدهكار است، ولي 
به  رغم مذاكرات صورت گرفته به تعهدات عمل نش��د و براساس قانون 

حساب هاي شهرداري مسدود شدند. 
   رئيس انجمن پزش��كي ليزر ايران در مورد سوءاس��تفاده از كاربرد 
ليزر هشدار داد و گفت: ترك اعتياد، درمان قطعي آسيب هاي نخاعي 
همچنين تبليغ كاشت ايمپلنت بدون خونريزي و درد با ليزر امكانپذير 

نيست. 
   معاون توسعه مديريت و پشتيباني وزير آموزش و پرورش اعلام كرد: 

منتظر ابلاغ اعتبار هستيم تا شير را در مدارس توزيع كنيم. 
   دبير علمي سيزدهمين كنگره بين المللي آنستزيولوژي، مراقبت 
ويژه و مديريت درد به ضرورت ايجاد و توس��عه تجهي��زات مرتبط با 
بيهوشي و مديريت درد در كشور تأكيد كرد و گفت: نبود اين امكانات 

مي تواند مرگ و مير بيماران را به همراه داشته باشد. 
   معاون بيمه خدمات درماني بيمه س��لامت اظهار كرد: بر اس��اس 
قانون برنامه ششم قرار است از امس��ال تمام بيمه شدگان در پرداخت 
حق بيمه مش��اركت كنند، بنابراين ۱۱ميليون نفري كه بيمه رايگان 
شده اند هم بايد حق بيمه بدهند، اما وضعيت مالي آنها توسط وزارت 

رفاه ارزيابي خواهد شد. 
   معاون فرهنگي اجتماعي اداره اوقاف و امور خيريه استان تهران از 
وقف ۸۴ مغازه به ارزش هزار ميليارد ريال توسط خير مدرسه ساز با نيت 

تجهيز، تعمير و نوسازي مدارس خبر داد. 
   معاون عمراني وزير آموزش و پرورش گفت: 6۱ هزار و ۵۴۰ كلاس  

درس كشور نيازمند تخريب و بازسازي است. 
   متخصص طب ايراني پرهيزهاي غذايي و عدم مصرف غذاهاي چرب 

را در درمان آنفلوآنزا امري مهم دانست. 
   معاون برنامه ريزي راهبردي و هماهنگي وزارت بهداشت با اشاره به 
۵ هزار و 6۰۰ كودك بهبود يافته در مؤسسه محك گفت: نجات جان 

يك انسان نجات كل بشريت است. 
   دبير انجمن داروس��ازان ايران اظهار كرد: مديريت دارو و نيازهاي 
دارويي در مناطق زلزله زده موضوع بسيار حساسي بود كه با تدبير همه 
دس��ت اندركاران و به ويژه معاونت غذا و داروي دانشگاه علوم پزشكي 

كرمانشاه، تدارك مناسبي در اين خصوص صورت پذيرفت. 
   جانشين رئيس سازمان وظيفه عمومي ناجا اعلام كرد: ثبت نام اوليه 
معافيت و كسري خدمت فرزندان ايثارگران ۱۱ آذر ماه آغاز مي شود. 

   با شكايت سازمان بازرسي كل كشور از شوراي اسلامي شهر سامان 
و رأي هيئت عمومي ديوان عدالت اداري، دريافت كارمزد از تقس��يط 

بدهي مردم به شهرداري ها ممنوع شد. 

رئيس انجمن روماتولوژي ايران با اش�اره ب�ه اينكه مهم ترين 
داروي بيم�اران پوك�ي اس�تخوان از پوش�ش س�ازمان هاي 
بيمه گر خارج ش�د، گفت: ب�ه يكباره اي�ن دارو ب�راي حدود 
۷ هزار بيمار قطع ش�ده، يعن�ي درمان اين بيماران به ش�كل 
ناگهاني متوقف شده اس�ت و اين بيماران بلاتكليف مانده اند. 
احمدرضا جمشيدي، رئيس انجمن روماتولوژي ايران درباره حذف 
داروي تري پاراتايد از ليس��ت بيمه ها گفت: داروي تري پاراتايد از 
تحت پوش��ش بيمه خارج شده  اس��ت و علت آن مشخص نيست. 
اين دارو منحصر به فرد است. زماني كه بيماري استئوپروز يا پوكي 
استخوان خيلي ش��ديد دارند و به خصوص دچار شكستگي هاي 
مهره مي شوند، تنها دارويي كه براي درمان وي مفيد است؛ همين 

تري پاراتايد است. 

رئيس انجم��ن روماتولوژي تصريح كرد: به يكب��اره اين دارو براي 
حدود 7 هزار بيمار قطع ش��ده، يعني درمان اين بيماران به شكل 
ناگهاني متوقف شده است و اين بيماران بلاتكليف مانده اند و هيچ 
درماني نيست كه بخواهند ادامه دهند. طول دوره درمان اين دارو 
۱۸ تا ۲۴ ماه است، در حالي كه به طور مثال بيماري شش ماه دارو 

مصرف كرده و امروز يك دفعه درمان قطع شده است. 
او با اشاره به هزينه دارو گفت: باتوجه به اينكه اين دارو تكنولوژي 
بالايي دارد، بسيار گران است و بيماران بدون حمايت بيمه ها قادر 
به تهيه اين دارو نيستند و عملًا وضعيت به اين گونه شده  است كه 
سازمان بيمه گر مي گويد؛ من هيچ مسئوليتي در برابر بيماري كه 
پوكي استخوان ش��ديد دارد و دچار شكستگي استخوان مي شود، 

ندارم. 

جمشيدي با اشاره به اينكه بيمه ها به خاطر مشكلات مالي اين دارو 
را از ليس��ت حذف كردند، گفت: اين تصميم براي داروهايي بايد 
گرفته شود كه مشابهش وجود داشته باشد. غالب بيماراني كه دچار 
پوكي استخوان و شكستگي هاي شديد هستند، سطح مالي شان از 
متوسط هم پايين تر اس��ت كه امروز بي پناه رها شدند. اين مسئله 

حتي توجيه علمي هم ندارد، زيرا اين دارو هيچ مشابهي ندارد. 
يكي از بيماران پوكي استخوان كه با اين دارو تحت درمان بوده نيز 
گفت: حدود يك ماه و نيم اس��ت كه اين دارو از ليست بيمه حذف 
شده و دارويي كه با 6۰ هزار تومان قابل خريداري بود، امروز حدود 
6۰۰ هزار تومان است كه هزينه بس��يار سنگيني را تحميل كرده 
است و متأسفانه به علت عدم توانايي در پرداخت هزينه دارو ناچار 

به توقف درمان شده ام. 

 جمع آوري روزانه 500 تن زباله
 از مناطق زلزله زده 

مديرعامل ش�ركت س�اماندهي مش�اغل ش�هرداري ته�ران از 
جم�ع آوري روزانه ۵00 ت�ن زبال�ه در مناطق زلزل�ه زده خبر داد. 
مديرعامل شركت ساماندهي مشاغل شهرداري تهران با اشاره به ۱۲ روز 
حضورش در مناطق زلزله زده گفت: شركت ما به عنوان نماينده معاونت 

خدمات شهري بلافاصله پس از زلزله كرمانشاه عازم اين مناطق شد. 
كامران زنگيش��ه افزود: به دليل گستردگي آسيب ها در منطقه سرپل 
ذهاب ش��هرداري منطقه ۱۴ را با ۳۰۰ پرسنل خدمات شهري در اين 
منطقه مستقر كرديم و وظايف عمده ما بيشتر ناظر بر نظافت، رفت و 

روب و جمع آوري نخاله ها از معابر عمومي بود. 
 وي افزود: به همين منظ��ور در مجموع در منطقه س��رپل ذهاب 6۵ 
خودروي تخصصي حمل زباله و نخاله مس��تقر كرده ايم كه هم اكنون 
نيز در حال فعاليت هس��تند.  مديرعامل شركت س��اماندهي مشاغل 
ش��هرداري تهران گفت: از جمله اقدامات صورت گرفته در اين زمينه 
مي توان به ايجاد ۱6۰ چش��مه سرويس بهداشتي اش��اره كرد كه 7۰ 
چش��مه آن مجهز به آب گرم و براي اس��تحمام طراحي شده است. ما 
اولين ارگاني بوديم كه در منطقه س��ر پل ذهاب س��رويس بهداشتي 
راه اندازي كرديم.  وي افزود: تاكنون ۱۵ تن كيسه زباله براي جمع آوري 
زباله ميان مردم توزيع شده ضمن اينكه ۸۰۰ مخزن زباله در اين استان 
جانمايي شده است.  زنگيشه تصريح كرد: از آنجايي كه بحث پذيرايي 
و خ��ورد و خوراك زلزله زدگان توس��ط ظروف يكب��ار مصرف صورت 
مي گيرد، ش��اهد افزايش توليد زباله هستيم. به طوري كه ميزان توليد 

زباله در سرپل ذهاب از 7۰ تن در روز به ۵۰۰ تن رسيده است. 
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مدير عام�ل س�تاد معاين�ه فن�ي در توضي�ح معاين�ه فن�ي 
وي�ژه ته�ران گف�ت: در اي�ن معاين�ه فن�ي آزم�ون آلايندگي 
مي ش�ود.  انج�ام  زي�اد  و  آهس�ته  موت�ور  دور  دو  در 
سيد نواب حسيني منش از اعمال حدود مجاز آلايندگي سختگيرانه براي 
خودروهاي متقاضي طرح ترافيك س��ال ۹7 در مراكز معاينه فني شهر 
تهران خبر داد.  حسيني منش اظهار داشت: تمامي خودروهاي متقاضي 
دريافت طرح ترافيك سالانه يا مدت دار )روزانه، هفتگي و...( بايد نسبت 
به اخذ معاينه فني ويژه از يكي از مراكز ش��هر تهران به استثنای مراكز 
خاوران، ابوذر، ايران خودرو، ايرتويا اق��دام كنند.  وي گفت: معاينه فني 
ويژه تهران با معاينه فني معمولي كه در سطح كشور در حال انجام است 
تنها در آزمون آلايندگي خودرو اختلاف دارد. بر اساس آخرين مصوبه 
شوراي عالي محيط زيست كه بحث تعيين حدود مجاز گازهاي خروجي 
بر عهده آن سازمان است، آزمون آلايندگي خودرو بايد در دو دور موتور 
آرام و بالا )۲ هزار و ۵۰۰ دور در دقيقه( مورد اندازه گيري قرار گيرد كه 
با عنايت به مردود شدن درصد بالايي از خودروها در اين آزمون بر اساس 
حدود مجاز جديد توسط آن سازمان تصميم سازي شد كه اعمال شرايط 
سختگيرانه به صورت تدريجي لحاظ شود و در وهله اول خودروها تنها در 
دور آرام با سختگيرانه كردن حدود مجاز گازها مورد ارزيابي قرار گيرند.  
مديرعامل ستاد معاينه فني در خصوص دلايل اجراي اين طرح افزود: 
بحران آلودگي هوا در ش��هر تهران و بالا بودن ميزان آلودگي در هسته 
مركزي شهر و همچنين سهم ۸۰درصدي خودروها در توليد اين آلودگي 
موجب شد به عنوان يكي از راهكارهاي مؤثر در كاهش آلودگي هوا شرايط 
سختگيرانه تري براي خودروهايي كه قصد تردد در محدوده طرح ترافيك 
شهر تهران را دارند وضع و اعمال شود. در همين راستا در شوراي ترافيك 
شهر تهران و ش��وراي عالي هماهنگي ترافيك شهرهاي كشور مصوب 
شد كه تمامي خودروهاي متقاضي طرح ترافيك ۹7 داراي معاينه فني 
ويژه تهران باش��ند و تنها خودروهايي با حداقل توليد آلايندگي در اين 
محدوده تردد كنند.  حسيني منش در ارتباط با خودروهاي متقاضي طرح 
ترافيك كه داراي معاينه فني معتبر از قبل از اجراي اين طرح هستند، 
اظهار داشت: اين خوروها نيز بايد جهت دريافت معاينه فني ويژه تهران 
نس��بت به مراجعه مجدد به مراكز معاينه فني شهر تهران و اخذ معاينه 

فني جديد اقدام كنند.


